
اقتصادی 6

عضواتاقبازرگانیتهرانمطرحکرد:

کاهش»تورمانتظاری«باحذفتدریجیارز۴۲۰۰تومانی
گــروه اقتصادی - عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی تهران گفت: چنان چه ارز ۴۲۰۰ تومانی با برنامه ریزی دقیق و به تدریج 

حذف شود، تورم انتظاری کاهش پیدا می کند.
»حمیدرضا صالحی« با بیان اینکه سیاست ارز دولتی نتوانست اهداف مورد 
نظر را محقق کند، اظهار داشت: سیاست ارز ۴۲۰۰ تومانی حجم بالایی از منابع 
ارزی را میان واردکنندگان توزیع کرد تا کالاهای اساسی با قیمت مناسب تری به 
دست اقشار مختلف جامعه برسد، اما اثر معکوسی بر قیمت ها گذاشت و کارکرد 
خوبی نداشت. وی ادامه داد: عدم اصابت سیاست ارز دولتی به اهداف، عامل مهمی 
برای جایگزینی راهکارهای دیگر به جای آن اســت و به نظر می رسد پرداخت 
ریالی مستقیم به اقشار جامعه به جای اختصاص ارز دولتی به واردکنندگان می تواند 

حمایت بیشتری از دهک های آسیب پذیر جامعه داشته باشد.
صالحی اضافه کرد: اکنون برای بیشــتر کالاهای اساســی ارز دولتی تعلق 
نمی گیرد چون قیمت گوشــت، مرغ، برنج و لبنیات افزایش زیادی پیدا کرده و 
قیمت این کالاها در قیاس با دیگر کشــورهای جهان گران تر شــده است. مردم 
تاثیر یارانه دولتی برای کالاهای اساسی را لمس نکرده اند چون قیمت آنها افزایش 
زیادی پیدا کرده است.صالحی با اشاره به اینکه اقتصاد کشور در حال گذار است، 
افزود: در شرایط کنونی دیگر دلارهای نفتی به میزان سال های گذشته وارد کشور 
نمی شود و این مساله باعث شده روند این گذار کندتر شود. در صورت طی شدن 
دوران گذار اقتصاد، مولفه های اقتصادی در جایگاه اصلی خود قرار می گیرند، و 
پول ملی قدرت بیشتری پیدا می کند، اقتصاد رقابت پذیر می شود و رانت و فساد 

هم کاهش پیدا می کند.

وی با بیان اینکه تورم کشور ناشی از حذف ارز دولتی نیست، تاکید کرد: علت 
اصلی تورم کســری بودجه دولت، استقراض از بانک مرکزی و چاپ اسکناس 
است که باعث می شود پایه پولی کشور به سرعت افزایش پیدا کند و تورم هم شکل 
بگیرد. ما درگیر اقتصاد بیماری شده ایم که ضعف های آن در سال های گذشته از 
طریق دلارهای نفتی پوشانده شده و حالا به علت کاهش منابع ارزی، مشکلات 
اقتصادی خود را نمایان کرده است. عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران، 
حذف تدریجی ارز دولتی را عامل جلوگیری از ایجاد تورم دانســت و افزود: در 
صورتی که اعلام رسمی حذف ارز دولتی باعث ایجاد اثر روانی بر قیمت کالاهای 
مختلف شود، به مرور قیمت ها کاهش پیدا می کند. وی خاطرنشان کرد: دولتمردان 
باید به طور مستقیم با مردم گفت وگو کرده و درباره دلایل حذف ارز دولتی صحبت 
کنند؛ چنان چه ارز ۴۲۰۰ تومانی با برنامه ریزی دقیق و کارشناســی و به تدریج 

حذف شود، مردم نیز با آن همراهی کرده و تورم انتظاری کاهش پیدا می کند.
وی تاکید کرد: اگر دولت در راستای تخصیص ارز دولتی تعهداتی ایجاد کرده 
باید آنها را به انجام برساند، به عنوان نمونه اگر دولت برای ساخت نیروگاه، تعهد 
اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی داده است باید آن را پرداخت کند و در راستای حذف 

ارز دولتی نباید از تعهداتی که در گذشته داده است شانه خالی کند.
عضو هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: ارز دولتی عامل 
فســاد و رانت اســت و هر چه زودتر باید جلوی اثرات زیانبار آن گرفته شود تا 
اقتصاد رونق پیدا کند و تولیدمحور شود. بعد از گذشت چند سال و با توزیع ده ها 
میلیارد دلار ارز دولتی، منافع زیادی به جیب اقشار مرفه وارد شده و مردم ضعیف 

کمترین بهره را برده اند.

گــروه اقتصادی - یــک مقام 
مســئول گفت: افزایش قیمتی که در 
دو سال گذشته صورت گرفته مطابق 
معمول هر ســاله بوده و به دلیل فاصله 

گذاری اجتماعی نبوده است.
شــهرام آدم نژاد معاون حمل و 
نقل وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی 
از ابتدای آذرماه در بخش های مختلف 
حمــل و نقل کاهش می یابد، گفت: از 
ابتدای آذرماه باید مسافران برای استفاده 
از ناوگان حمل و نقلی کارت واکسن 
داشــته باشند و یا تست pcr منفی ۷۲ 
ساعت قبل از انجام جابه جایی همراه 
خود داشته باشند. او درباره محدودیت 
در بخــش های مختلف حمل و نقلی 
هم گفــت: محدودیت هــای فاصله 
گــذاری اجتماعی در اتوبوس و قطار 
اجرا می شــود و همچنان ۲۰ درصد از 

صندلی ها خالی می ماند.

آدم نژاد با بیان اینکه از اول آذرماه 
هموطنان بــرای ورود به حمل و نقل 
هوایی باید کارت واکســن به همراه 
داشــته باشــند، تصریح کرد: ورود به 
حوزه حمل و نقل هوایی هم از ابتدای 
آذر ماه تنها مشــروط به داشتن کارت 
واکســن و ثبت آن در سامانه وزارت 
بهداشــت اســت، اگر فردی واکسن 
نزده باشــد باید حتما تست pcr منفی 
۷۲ ساعت قبل از انجام پرواز به همراه 
داشته باشد. این مصوبه مشمول افراد 
زیر ۱۲ سال نمی شود و تنها افراد بالای 

۱۲ سال را در برمی گیرد.
به گفته این مقام مسئول با توجه 
بــه مصوبه وزارت بهداشــت از اول 
آذر، محدودیت ۶۰ درصدی پذیرش 
مسافر در هواپیما کنسل می شود. آدم 
نژاد تاکید کرد: ستاد ملی مقابله با کرونا 
هنوز مصوبه ای مبنی بر ارائه کترینگ 
به مســافران در بخــش حمل و نقل 

هوایی ارائه نکرده و در صورت تایید، 
ایرلاین ها موظــف به ارائه خدمت به 

مسافران هستند.
معاون حمل و نقــل وزیر راه و 
شهرسازی با اینکه شرکت های حمل 
و نقل مســافری متحمل فشــار های 
اقتصــادی فراوانی ناشــی از کاهش 
درآمد هــا حاصــل از کاهش ظرفیت 
شــدند تاکید کرد: با این حال افزایش 
قیمتی که در دو ســال گذشته صورت 
گرفته مطابق معمول هر ســاله انجام 
شده و به دلیل فاصله گذاری اجتماعی 
نبوده اســت.  معاون حمل و نقل وزیر 
راه و شهرســازی با بیان اینکه موضوع 
قیمت بلیت در شورای عالی هماهنگی 
ترابری کشــور برای اتوبوس، قطار و 
شناور بررسی می شود، اظهار کرد: در 
شورای عالی هواپیمایی طبق معمول 
هر سال بلیت هواپیما مورد بررسی قرار 
خواهد گرفت. به گفته این مقام مسئول 

همواره  تست و چک تمامی مسافران 
در این بخش وجود داشته و ادامه دارد 
و این موارد همچنان رعایت می شود و 
ضدعفونی و گند زدایی ناوگان حمل 
و نقل عمومی در مبدا و مقصد همچنان 
انجام می شود. آدم نژاد در پایان درباره 
نحوه شناسایی مسافران بخش حمل 
و نقل هم گفت: ســامانه سکوی امید 
با محوریت وزارت کشــور، در حال 
تخصیص وب ســرویس اســتعلام 
وضعیــت واکسیناســیون و قرنطینه 
افراد به وزارت راه و شهرسازی است 
تا بتوانیم با اتصال آن به ســامانه های 
فــروش بلیــت، وضعیت ســلامت 

مسافران بررسی کنیم.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

تجدیدنظردرقیمتبلیتهواپیماباکاهش
فاصلهگذاریها

گروه اقتصادی - توسعه سواحل 
مکران روند رو به رشد جمعیت برای 
شهرستان های ســیریک و جاسک را 
در پی داشــته اســت و همین افزایش 
جمعیت باعث افزایش تقاضای مسکن 
شــده به نحوی که مسکن را به چالش 
اصلی مردم سیریک تبدیل کرده است.
با ســرازیر شدن سیل عظیمی از 
نیروی کار و افزایش تراکم جمعیت در 
این شهرستان، شهر سیریک با کمبود 
زمین برای ساخت مسکن روبرو شده 
است. توسعه سواحل مکران در حالی 
توســط متولیان با سرعت در حرکت 
اســت که ســکونت یکی از الزامات 
اســتقرار جمعیتی، مورد بی توجهی 

قرار گرفته است.
چند ســالی اســت که در شهر 
ســیریک قیمت های ناگهانی و چند 
درصدی مســکن و زمیــن، قدرت 
برنامه ریــزی برای خرید مســکن را 
از مســتاجرانی که به این شهرســتان 
مهاجرت کرده اند سلب کرده است و 
همین رشد چند برابری قیمت مسکن 
و زمین در سال های اخیر موجب شده 
رهن، اجاره و خریــد آپارتمان حتی 
بــا متراژهای کوچک برای بســیاری 
از اقشار در شــهر سیریک به آرزویی 

دست نیافتنی تبدیل شود.
بازار مسکن سیریک نیازمند 

ساماندهی
از  مســتأجران  از  بســیاری 
صاحب خانه هــا گلایــه دارند که هر 
ساله قیمت ها را به صورت غیرمنطقی 
بالا می برند، و عده ای هم ســاخت و 
ســاز را سرمایه کرده اند و به خودشان 
حق بالابردن قیمت هــا را می دهند و 
عــده ای دیگر نیز نبود نظارت صحیح 
بر قیمت گذاری مســکن از ســوی 
دســتگاه های مربوطــه را دلیــل این 

نابسامانی قیمت می دانند.
آنچه که در این آشفته بازار مسکن 
مشخص نیست این است که چه کسی 
مسئول ســاماندهی به وضعیت بازار 
مســکن در سیریک است؟ بر چه مبنا 

و ملاکی قیمت اجاره در شهر سیریک 
مشخص می شود؟ برای رهن و اجاره 
کردن یک خانه متوسط در سیریک باید 
۵۰ تا ۸۰ میلیون تومان پیش پرداخت 
و ۱.۵ تــا ۲ میلیون تومان اجاره ماهانه 

پرداخت شود.
از آنجایــی که تصــور عموم بر 
این اســت که افزایش قیمت مسکن 
تنها مختص شــهرهای بزرگ است. 
اما شــهرهای کوچک و محروم مانند 
سیریک نیز از این موضوع رنج می برند 
و قیمت اجاره یک خانه بدون امکانات 
معمولی و در نقطه متوسط شهری سر 
از قیمتــی حدود یک میلیون و ۵۰۰ تا 
۲ میلیون تومان و با پیش پرداخت ۵۰ 
میلیــون تومان الی ۸۰ میلیون تومان بر 
آورد می شــود، این در حالی است که 
اکثر مردم تــوان پرداخت این مبالغ را 

ندارند.
از طرفی اجاره بهای مســکن در 
شــهر سیریک با دیگر شهرهای استان 
هرمــزگان از قبیل شــهر بندرعباس 
و شــهر میناب که از نظــر امکانات و 
زیرســاخت شاخص های قابل قبولی 
نســبت به این شــهرها دارند، تفاوت 
چندانــی ندارد و گاهــی بالاتر از این 

شهرستان ها است.
افزایش ۵۰۰ درصدی اجاره 
بهای خانه در سیریک نسبت به 

سال گذشته
قیمت مسکن در سیریک با توجه 
به سلایق مالکین تعیین می شود، و این 
مالکین هستند که تعیین کننده قیمت 
مســکن و اجاره بها در شهر سیریک 
هستند. اجاره بها در مناطق مختلف این 
شــهر از ۱۰۰ تا ۵۰۰ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال های گذشته افزایش 
یافته اســت و البته این مســئله قانون 
دقیقی نــدارد. زیرا تعیین اجاره بها بر 
عهده مالک است و هیچکس دیگری 
هم نمی تواند در آن دخالت داشته باشد 
و گویا قرار نیســت این اسب سرکش 
از حرکت بایستد. براساس گزارش ها 
قیمــت خرید مســکن و اجاره بها در 

ســیریک در ســال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته افزایش ۵۰۰ 
درصدی داشــته است، یعنی قیمت ها 
افزایش یــک و نیم میلیون تومانی در 
هر مترمربع نســبت به سال گذشته در 

همین زمان حکایت دارد.

حضور شرکت های بزرگ نفتی 
در منطقه بهانه ای شــده تا شهروندان 
ســیریکی به این بهانه قیمت مسکن 
و اجاره بها بالا ببرند، البته می شــود که 
با همکاری مسئولان تدابیر بهتری در 
این مورد اندیشیده شود، و در کنار آن 

چارچوب های محکمــی پیش بینی 
شود.

همزمــان بــا آغــاز طرح 
»توسعه سواحل مکران«، قیمت 

مسکن در سیریک افزایش یافت
اصغر شجاعی یکی از مستأجران 

شهرســتان ســیریک نیــز در گفتگو 
بــا خبرنگار مهر، با ذکــر این نکته که 
بیش از ۲۰ سال است که در شهرستان 
سیریک مستأجر هستم، گفت: من به 
عنوان یک گچ کار ۲۰ ســال است که 
اجاره نشــین هستم و اجاره پرداخت 
می کنم، اما متأسفانه از زمانی که طرح 
توســعه ســواحل مکران شروع شد، 
مالکان اقــدام به افزایش قیمت اجاره 

بهای مسکن کردند.
شــجاعی با گله گذاری از اینکه، 
در شهرســتان سیریک دستگاه متولی 
نظارت بر قیمت مسکن نیست، افزود: 
مشکل دیگری که ما مستأجران را اذیت 
می کند نداشتن دستگاه متولی مربوط 
به نظارت بر قیمت مسکن است. اینکه 
ما نمی دانیم که کدام دستگاهی متولی 
نظارت بر قیمت مســکن اســت یک 

آسیب بزرگ محسوب می شود.
حــال ناخوش مســکن در 
سیریک/شرکت های نفتی عامل 

اصلی افزایش قیمت هستند
محمــد صالحی، رئیــس بنیاد 
مســکن سیریک ، حضور شرکت ها و 
سایت هایی بزرگ نفتی را عامل اصلی 
افزایــش قیمت ملک در شهرســتان 
ســیریک دانســت و گفت: در شرق 
استان هرمزگان توسعه سواحل مکران 
در حال اجرا اســت، که یقیناً جمعیت 
زیــادی به شهرســتان های شــرقی 
هرمزگان از جمله میناب، ســیریک و 
جاسک سرازیر خواهند شد، متأسفانه 
هیچ زیرســاخت اولیه برای احداث 
مسکن در این شهرستان ها دیده نشده 

است.
وی همچنین با انتقاد از بالا بودن 
قیمت زمیــن و قیمت اجــاره بهای 
مســکن در ســیریک افزود: هر چند 
کــه حضور پروژه ها در منطقه موجب 
توســعه و آبادانی و رونق شهرستان ها 
و منطقه خواهد شــد ولی متأســفانه 
دســتگاه های متولی و مجری طرح به 
دنبــال تأمین امکانات پرســنل تحت 

پوشش شرکت های خود نیستند.

رئیس بنیاد مســکن ســیریک با 
اشــاره به اینکه برخی افراد بدنبال این 
هستند که از آب گل آلود ماهی بگیرند 
و ســو اســتفاده کننــد، تصریح کرد: 
بعضی از افراد هســتند که بدون توجه 
به دیگران و عدم توجه به اصل قانون، با 
افزایش بی رویه نرخ زمین های محلی 

و مسکن مردم را گرفتار کرده اند.
صالحی گفت: در مناطق در حال 
توســعه، مســکن به یکی از نیازهای 
اساسی مردم آن منطقه تبدیل می شود، 
ولی علی رغم اینکه مســکن یکی از 
نیازهای این روزها این منطقه اســت، 
ولــی متأســفانه هنوز دســتگاه های 
مربوطه نســبت به تنظیم بازار مسکن 

اقدامات خاصی انجام نداده اند.
وی با اشــاره به اینکــه در بازار، 
عرضه و تقاضا باید متناســب باشــد، 
تصریح کرد: با توجه به ســرازیر شدن 
جمعیت به این مناطق یقیناَ تناســب 
تقاضا و عرضه به هم می خورد، همین 
موضوع باعث شده که قیمت مسکن 

افزایش پیدا کند.
وی بــا بیــان اینکــه، در حال 
حاضر مســکن یک مشکل اجتماعی 
اســت که برای حل مسائل آن در این 
منطقه نیازمند یک عــزم ملی و اقدام 
کارشناســانه و بــر پایه علم اســت، 
خاطرنشــان کرد: در حالی که بیش از 
حدود ۱۰ سال از عملیات اجرایی طرح 
توسعه سواحل مکران در شرق استان 
هرمزگان می گذرد، با کمبود شــدید 
مسکن و زمین جهت ساخت مسکن 

روبرو هستیم.
رئیس بنیاد مسکن سیریک اضافه 
کــرد: اگر چه اقداماتــی از قبیل اقدام 
ملی مسکن، پیشنهاد ایجاد شهرک در 
شهرستان جاسک در این راستا اتخاذ 

شده است اما کافی نبوده است.
توســعه ســواحل مکران، 
توسعه مســکن را هم به همراه 

دارد
احمــد جماالدینــی فرمانــدار 
ســیریک ، اظهار کرد: با توجه به اینکه 

شهرســتان ســیریک در حال رشد و 
توســعه اســت، پس بازار مسکن آن 
چنان به نسبت شهرستان های هم جوار 

افزایش قیمت نداشته است.
وی با ذکر ایــن نکته که دولت، 
احداث مســکن در مناطقــی که در 
حال اجرای پروژه اســت را در دستور 
کار دارد، ابــراز داشــت: امیدواریــم 
بــا اجرای ایــن طرح ها مشــکلات 
 مسکن شهرســتان سیریک نیز مرتفع 

شود.
فرماندار ســیریک با بیان اینکه، 
باید توجه داشــت که مدیریت بازار 
مسکن مســأله ای نیست که دولت ها 
بتوانند به سادگی از کنار آن عبور کنند، 
اظهــار کرد: همه به آن اذعان دارند که 
یکی از شاخص های ارزیابی عملکرد 
هر دولتی نحوه مدیریت بازار مسکن 

است.
جماالدینی با بیــان اینکه دولت 
برای رفع مشکلات مسکن برنامه هایی 
در دســتور کار خود دارد، افزود: من 
اعتقــاد دارم با برنامه های دولت، بازار 
مســکن مدیریت می شود. ساخت و 
ساز و تأمین مسکن تنها مربوط به یک 
وزارتخانه خاص نمی شــود بلکه به 
طور کلی تمام دولت و حتی حاکمیت 

را با خود درگیر می کند.
فرماندار ســیریک با بیان اینکه 
اجرای طرح توســعه سواحل مکران 
باعث می شــود مردم امکانات بهتری 
در اختیارشان قرار گیرد، ابراز داشت: 
طرح توســعه مکران باعث توســعه 
شهرستان ســیریک هم خواهد شد؛ 
پس یقیناً در زمانی که منطقه توســعه 
پیدا کرد، مسئله ی مسکن هم به همراه 

این توسعه حل و فصل خواهد شد.
جماالدینی اضافــه کرد: البته در 
حال حاضر جدا از ساخت مسکن نو 
توسط بخش خصوصی و مردم محلی، 
دولت نیز در قالــب طرح های ملی و 
انبوه، برای ســاخت مســکن و تولید 
مسکن جدید برنامه هایی را عملیاتی 

کرده است.

شرکت های نفتی عامل اصلی افزایش قیمت هستند؛

حال ناخوش مسکن
 در سیریک

افزایش اجاره بهای مسکن در شهر سیریک شرایط سختی را بر مستأجران و مهاجران تحمیل و روند
 توسعه سواحل مکران در این شهرستان را نیز کند کرده است.

فرمانــدار ســیریک با بیــان اینکه اجرای طرح توســعه ســواحل مکران باعث می شــود 
مــردم امکانــات بهتری در اختیارشــان قــرار گیرد، ابراز داشــت: طرح توســعه مکران 
باعث توســعه شهرســتان ســیریک هــم خواهد شــد؛ پس یقینــاً در زمانی کــه منطقه 
توســعه پیدا کرد، مســئله ی مســکن هم به همراه این توســعه حل و فصل خواهد شــد.

گــروه اقتصــادی -"مازوت 
۵۰۰میلیارد ریال خرج روی دســت 
نیــروگاه بندرعبــاس گذاشــت"،" 
آلاینده ترین واحد صنعتی"،" آلودگی 
ساحل با ۱۰۰تن مازوت نیروگاه برق 
بندرعباس"، اینها تعدادی از تیترهایی 
اســت کــه در کنار ده هــا اظهار نظر 
مســوولان محلی و ملی طی ۲۰سال 
گذشته به خاطر مازوت سوزی نیروگاه 

در رسانه ها منتشر شده است.
کار به جایی رســیده اســت که 
هرگاه واژه مــازوت را در موتورهای 
جســتجوگر کاوش کنیم به نیروگاه 
بندرعباس می رســیم و جســتجوی 
هرخبری درباره این نیروگاه با مازوت 
پیوند خورده اســت. اما هیچکدام از 
خبرهــا و گزارش هــا منجر به تامین 
قطعی و کامل گاز مورد نیاز این نیروگاه 
نشــده و هر گاه صدای اعتراض مردم 
یا رسانه ها شــنیده می شود گفته می 
شود نمی توان به خاطر نبود گاز نیروگاه 
را از مــدار خارج کرد و به این ترتیب 
مردم در اســتانی که حداقل هشت ماه 
آن نمی توانند کولرها را خاموش کنند، 
در ۲راهی آلودگی یا خاموشی باقی می 
مانند. بدیهی اســت صحبت از نبود و 
کمبود گاز برای مردم استانی که  یکی 
از قطب های تولید گاز کشــور است 
به ســادگی میسر نیست و نمی توانند 
شاهد روانه شدن روزانه  دهها میلیون 
مترمکعب گاز  از قشــم و سرخون و 
گورزیــن به دیگر نقاط کشــور وبی 
نصیب ماندن نیروگاهی باشند که نفس 

را بر غنان تنگ کرده است.
قصــه مازوت ســوزی نیروگاه 
بندرعباس حدیث دیــروز و امروز و 
ایــن دولت و آن دولت نیســت و رد 
پای خبرهای آن را می توان طی ســال 
های متمادی دید. هشــت ســال قبل 
)۲۷آبــان ۹۲( مدیرکل وقت حفاظت 
محیط زیست هرمزگان گفت : نیروگاه 
بندرعباس با داشــتن چهار دودکش و 
مصرف ســوخت ســنگین در حجم 
بالا در حــال حاضر یکی از مهمترین 
منابع آلاینده هوا در استان به شمار می 
رود. مجید وفادار ادامه داد: دلیل اصلی 
آلایندگی آن استفاده از سوخت فسیلی 
مازوت اســت و در خروجی دودکش 
 SO۲ و CO های نیــروگاه میــزان
چندین برابر استاندارد زیست محیطی 

می باشد.
جان بر سر برق

وی حتی اثــرات این آلودگی بر 
سلامتی مردم را نیز اعلام و اضافه کرد: 
اثــرات مخرب کادمیوم و نیکل باعث 
ایجاد حساسیت، کاهش توانایی تولید 
مثل و تشدید بیماریهای ریوی شده و 
 DNA  نیز آسیب رسانی احتمالی به
خواهد داشــت. وفــادار در مقطع یاد 
شــده تصریح کرد: بــا توجه پیگیری 
قانونی این اداره کل با توجه به اهمیت 
راهبردی )استراتژیک( این نیروگاه در 
منطقه جنوب کشــور، تعطیلی واحد 
نیروگاهی مسیر نیست و باید سوخت 

نیروگاه برق بندرعبــاس دراولویت 
اول اســتفاده از گاز طبیعی با رعایت 

استانداردهای زیست محیطی باشد.
انکار نمی کنیم اما مجبوریم

اگر سایر صنایع و مدیران صنعتی 
در برابــر نقدهای محیط زیســتی در 
صــدد انــکار بر می آینــد، مدیریت 
نیروگاه بندرعباس همیشه سرتسلیم 
فــرود آورده و از نارضایتــی خود از 
مازوت ســوزی اجبــاری می گوید. 
حســین سلیمی حتی نیروگاه را زخم 
خورده این وضعیت دانســت و هزینه 
۵۰۰میلیارد ریالی استهلاک دستگاه ها 
ناشــی از سوزاندن مازوت را )در یک 
دوره( تنها یکی از خســارت های این 
وضعیت دانســت. به گفته این مدیر 
صنعتی، احتراق مــازوت در نیروگاه 
علاوه بر تولیــد آلاینده های گازی و 
پیامدهای زیست محیطی به تجهیزات 
نیروگاه نیز آســیب وارد کرده و باعث 
تحمیل هزینه اضافی می گردد. سلیمی 
توضیــح داد: پس از احتراق ، مازوت ، 
آلودگی خاکستری بر روی مشعل ها 
و لوله هــای بخار به جا می گذارد که 
باعث کاهش بازده حرارتی و خوردگی 
اجزای بویلر می شــود که برداشتن آن 
مســتلزم عملیات تعمیرات دوره ای 
اضافی اســت. مدیرعامل شــرکت 
مدیریت تولید برق هرمزگان با اشاره 
به  شــرایط اقلیمی گرم وخشــک در 
استان هرمزگان و همچنین  عدم تامین 

سوخت گازمصرفی، تصریح کرد: این 
نیروگاه نمــی تواند به دلیل رفاه مردم 
هرمزگان و صنایع بزرگ  این اســتان 
اقتصــادی،  واحدهای خود را از مدار 
خارج کند. سلیمی تاکید کرد:انتظار می 
رود مســوولان نسبت به تامین کمبود 
گاز مصرفی ایــن مجموعه بزرگ که 
نقش مهمی در توســعه استان داشته 
اســت اقدام فوری کنند و بی انصافی 
اســت مجموعه ای که خود سوخت 
پــاک تولید می کند به دلیل اســتفاده 
اجباری از ســوخت مازوت، آلاینده 

معرفی شود.
ناگفته پیداســت وقتی مازوت 
چنین خوردگی بر آهن و فلز ایجاد  می 
کند ، با گوشت و پوست و جان انسان 
چه می کند. این پرســش با پژوهشی 
پزشــکی و مســتند  دربــاره حرف 
وحدیث هایی که از  فراوانی ســرطان 
در بین بازنشستگان نیروگاه شنیده می 
شود پاسخ داده می شود. این اعتراض 
ها و نارضایتــی ها و حرف وحدیث 
های چند جانبه چنــدان هم بی تاثیر 
نبوده و در مقاطعــی موجب افزایش 

سهمیه گاز نیروگاه شده است.
ســال ۱۳۹۵مدیرعامــل وقت 
شرکت گاز هرمزگان گفت: سهمیه گاز 
طبیعــی  نیروگاه روزی ۲و نیم میلیون 
مترمکعب بود کــه  به ۵ و نیم میلیون 
متر مکعب افزایش یافت. به گفته پارسا 
پروین گاز مورد نیاز این نیروگاه از خط 

۲۲ اینچ ســرخون تامین می شود و با 
افزایش سهمیه یاد شده روزانه  حدود 
۴۴ میلیارد ریال )بر اساس قیمت های 
ســال ۹۵(در هزینه سوخت نیروگاه 
صرفه جویی می شــود چون قیمت 
هر لیتر مازوت و گازوییل ۱۰ برابر هر 
متر مکعب گاز طبیعی است. عددهای 
اعلام شــده از سوی مدیرعامل وقت 
شــرکت گاز هرمزگان اشتباه نیست 
اما همیشگی و پایدار هم نبوده است. 
بر اســاس گزارش های منتشر شده ، 
نیــروگاه بندرعباس هــم اکنون)آبان 
۱۴۰۰(روزانه حدود ســه میلیون لیتر 
و ماهانــه به طور متوســط نزدیک به 
۶۰میلیون لیتر مازوت می سوزاند. البته 
این در شرایطی است که هنوز زمستان 
نرسیده و قســمت اعظم گاز تولیدی 
در گُوَرزین)gavarzin( قشم راهی 
دیگر مناطق کشــور نمی شود. تجربه 
نشان داده است با کم شدن دما ، سهمیه 
مــردم بندرعبــاس از آلودگی و دود 

نیروگاه تا چند برابر افزایش می یابد.
زمســتان سیاهی که پشت 

سر گذاشتیم
در حالــی که نیروگاه بندرعباس 
روزانه به حدود هفت میلیون و ۵۰۰هزار 
متر مکعب گاز نیاز دارد ، زمستان سال 
گذشته روزانه تنها ۲میلیون و ۱۰۰هزار 
متر مکعب گاز نصیب نیروگاه شد. به 
نظر می رسد این شرایط حتی با تهدید 
قانونی هم قابل بهبود نیســت چرا که 

اگر اولتیماتوم ها تاثیرگذار بود، خرداد 
امسال باید مصرف مازوت در نیروگاه 
قطع می شد. مدیرکل حفاظت محیط 
زیست هرمزگان اول اردیبهشت امسال 
برای چندمین باری که شمارشش هم 
سخت شده است،نیروگاه بندرعباس 
را آلاینده تریــن واحد صنعتی غرب 
بندرعباس )به دلیل استفاده از مازوت( 
اعلام کرد. حبیب مسیحی تازیانی در 
نشســت خبری به مناسبت روز زمین 
پاک افزود: با شرکت گاز برای تحویل 
گاز به نیروگاه هماهنگی شــده و این 
نیروگاه یک ماه برای تغییر ســوخت 
از مــازوت به گاز فرصــت دارد و در 
صورت ادامه استفاده از مازوت، اهرم 

های قانونی را به کار خواهیم گرفت.
با وجود خبر مســیحی تازیانی 
مبنی بر هماهنگی با شــرکت گاز اما 
پیش از رسیدن زمســتان نیز نیروگاه 
روزانــه ۲و نیم میلیــون متر مکعب 
کســری گاز دارد. ۲مــاه قبل از آن نیز 
همین مقام گفت: برای کاهش مصرف 
مازوت در نیروگاه و سایر آلاینده های 
غرب بندرعباس نیازمند کمک دستگاه 
قضایی هستیم تا صنایع مستقر در این 
منطقه برنامه مدون و قابل اجرای خود 
را به عنوان یک سند آماده و ارائه کنند.

مسیحی تازیانی در حالی از لزوم 
کمک و دســتور قضایی می گوید که 
۱۲سال قبل و در سومین سفر استانی 
دولت احمدی نژاد به هرمزگان ، تامین 
گاز نیــروگاه به عنوان یکی از مصوبه 
های ســفر به ثبت رســید. آلایندگی 

نیروگاه غیر از حوزه محیط زیســت 
ابعاد دیگری نیز یافته و می توان گفت  
به یک چالش اجتماعی هم تبدیل شده 
است. انتشــار گزارش های رسمی از 
جایگاه نامناسب هرمزگان در شاخص 
هایــی مانند فقر، بیــکاری و فلاکت 
موجب افزایش احســاس بی عدالتی 
در شــهروندان شــده و دود ناشی از 
مازوت سوزی نیروگاه بندرعباس که 
از فاصله چندکیلومتری قابل مشاهده 
است،به یکی از نمادهای این احساس 
بی عدالتی در شــاخصی دیگر تبدیل 
شده است. هرچند تفاوت های تهران 
و بندرعباس در شاخص های مختلف 
غیرقابل انکار است اما هر ۲، بر اساس 
اعلام وزارت کشور کلانشهر شناخته 
می شوند. اما در کلانشهر تهران استفاده 
از مازوت توســط نیروگاه های استان 
ممنوع و قطع شده است و در کلانشهر 
بندرعبــاس دود مازوت همچنان دل 
و دیده را می ســوزاند. اکنون با تغییر 
مدیریت ها در ســطح محلی  و ملی و 

جهت گیری ها برای تحقق عدالت در 
حوزه های مختلف،  امیدواری ها برای 
تغییر نسبت ناعادلانه مصرف مازوت 
و گاز در نیــروگاه بندرعباس افزایش 
یافته اســت. مردم، مدیران صنعتی و 
دست اندرکاران حوزه محیط زیست 
اســتان انتظار دارند، اســتاندار جدید 
و تازه نفس اســتان، با رایزنی مؤثر ، از 
به شــماره افتادن نفس یکی از قطب 
های مهم اقتصادی و تجاری کشــور 
جلوگیــری کند. ترمیم اعتماد و حس 
بی عدالتی در شاخص هایی مانند فقر 
و فلاکت و بیکاری هرمزگان به سادگی 
میســر نیست اما تامین کافی گاز مورد 
نیاز نیــروگاه، در صورت وجود نگاه 
درست و در نظر گرفتن تمام جوانب 
زیست محیطی و اجتماعی و اقتصادی 
آن ، دشوار نیست و می توان به سادگی 
جلوی ماندن روسیاهی دود مازوت در 
زمستان آتی را گرفت تا حداقل یکی از 
دردهای مزمن بندرعباس مداوا شود و 

نام منجی جاودانه بماند.
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